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l Partit Socialdemòcrata i
Progressistes-SDP torna-
ran a anar de la mà als
propers comicis després

de gairebé deu anys de morros. Una
bona notícia per a tothom –o gairebé.
Més enllà de ser un pas que ajudarà
–per grat o per força– a tancar les fe-
rides del passat, tornarà a posar “l’es-
querra” nacional en el mapa, cada
cop més diluïda. Una notícia que –en
el pitjor dels casos– com a mínim ens
promet una candidatura menys en
aquest brou multipartit que semblen
darrerament les eleccions,  i una mica
de coherència –ni que sigui forçada
per les circumstàncies– entre les con-
verses i propostes de pactes estranys
que arrosseguem des de les passades
eleccions generals. Allò tant de sentit
comú com és aplegar els qui són sem-
blants a tu per diferenciar-vos de la
resta i sumar de cara als electors. Bà-
sic, però poc corrent darrerament.
Tant de bo altres formacions fossin
capaces d’anar més enllà de la mate-
màtica electoral i les recances perso-
nals. És clar que aleshores la nostra
especificitat on quedaria? Us imagi-
neu un país on les persones s’aple-
guessin al voltant d’un projecte? On
es formessin equips de treball i no
grupuscles en contra d’uns i altres? I
sé que és difícil, que en el tatami elec-
toral no tothom juga net, i que no tot-
hom parla clar. I així ni equips ni res.
Però seria bonic. Tenir, no sé, tres o
quatre propostes clares, definides, co-
herents, ben estructurades, fetes amb
un mínim de coneixement i coneixe-
ments, que no exploressin els límits
de la nostra credulitat ni de la nostra
paciència. Vistes les darreres notícies,
això dels socialistes serà una illa en-
mig del desert.
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s pot convertir
l’adversitat en
una oportunitat?
L’adversitat és
constantment

present a la vida i per a cadascú
de nosaltres, per petita que si-
gui, ens sembla la més gran del
món. Hem de ser capaços d’ac-
ceptar-la i adaptar-nos-hi, a més
de donar per fet que conviurà
amb nosaltres. I una vegada fet
això, hem de dir a aquesta ad-
versitat que, quan vegem qual-
sevol oportunitat, ens hi abraça-
rem perquè així podem explorar
altres camins i enganxar-nos a
la vida. Sempre hi ha oportuni-
tats que passen per davant dels
nostres nassos i del que es trac-
ta és que les aprofitem.

No deu ser gens fàcil arribar a
aquesta conclusió...
Dins la fase de dol, hi ha tres
parts  –xoc, tristesa i depressió–,
que inevitablement s’han de
passar. Després he analitzat el
procés que he experimentat
amb el que jo anomeno teoria
de la triple a, en què hi ha ac-
ceptació, actitud i adaptació,
que serveix com a eina per a
tothom que passa per una ad-
versitat que es presenta a la
vida.

Com va rebre el diagnòstic de la
seva malaltia? 
La primera cosa que em passa
pel cap és pensar per què m’ha
tocat a mi, però a mesura que
vas digerint i vas plorant la teva
malaltia també t’adones que no
et pots aturar ni estar lamen-
tant-te permanentment. Per

tant, quan ja ho has paït, veus
que tens oportunitats per avan-
çar i il·lusionar-te per altres co-
ses, en lloc d’afrontar aquesta
situació des de la covardia i
quedant de braços plegats. Mal-
grat tot, no és gens fàcil i abans
pensava “què serà de mi quan
deixi de veure-hi”, i ara, tot i
que la meva malaltia és degene-

rativa, em resigno a pensar que
cada dia hi veig pitjor i preferei-
xo pensar que cada dia hi veig
diferent. Aquest és un concepte
que m’ha ajudat moltíssim: jo
no hi veig cada dia pitjor, cada
dia hi veig diferent. 

Superar una adversitat es fa sol
o necessites sempre ajuda?

Sol no s’arriba mai enlloc. Ne-
cessites que el teu entorn més
pròxim t’empenyi i col·labori i
pedali amb tu. A més, una de
les persones que per a mi ha es-
tat clau ha estat el doctor Jeroni
Nadal, que a part de ser un gran
oftalmòleg, ha estat una de les
persones més importants a l’ho-
ra d’afrontar aquesta situació,
tot i que no tenia remei des del
punt de vista científic per a mi. I
és que m’ha traslladat conceptes
que m’han ajudat moltíssim a
acceptar aquesta malaltia.

Va ser important per a vostè
l’entrevista de l’Albert Om...
Aquesta entrevista va fer un clic
en la meva vida, va canviar
segurament la percepció que te-
nia amb l’entorn d’allò que esta-
va patint i també va servir per
traslladar a la societat un mis-
satge d’esperança per a molta
gent.
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“No hi veig cada dia pitjor,
cada dia hi veig diferent”
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Christian Garcia
Periodista

Ha estat un referent en
l’àmbit periodístic espor-
tiu a Catalunya. Avui ofe-
reix al Roc Blanc la
conferència ‘Com conver-
tir l’adversitat en una
oportunitat’, sobre la seva
experiència després que li
diagnostiquessin una ma-
laltia degenerativa als ulls.


